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DETATLS: AT PHILADELPHIA, PENNSYLVANIA

The title of this report has been marked changed inasmuch as
HARRY GOLD has advised that he at one time used the alias of MARTIN.

I., BACKGROUND
A. REIATIVES

Mr. FRAWXtﬁ.(IN was interviewed by Special Agent JAMES J.
MIDDLETON on May 29, 1950, and he furnished the following informations

‘ Mre UMIN resides at L4906 Rorer Street and is employed by
JACK TOBIN, 3111 Allegheny Averme., FRANK UMIN said he is a cousin of the
subject since UMIN's father and GOLD'sS mother were brother and sister, UMIN
said that he was never socially acquainted with HARRY GOLD and believes he
has not seen GOLD more than four or five times within the last ten yearss
He advised that the last time he had any contact with HARRY GOLD was at the
time of GOLD's motherts death, when he atitended the funeral. He stated that
it was impossible for him to furnish any information concerning the friends or
assoclates of HARRY GOLD inasmuch as he was not that well acquainted with GOLDe

On'May 31, 1950, Special Agent JOSEPH E. SPIVEY contacted
¥rs., SAMJ MINSKY, 4723 North Camac Street, Mrs, OMINSKY advised that her
husband, OMINSKY, was a brother of subject's deceased mother, She ade
vised that her husband had been a sick man for six Years as a result of two
paralytic strokes, and that she was afraid for him to be interviewed regarding
the HARRY GOLD case for fear that he might suffer another strokes She advised.
that she did not believe Mre. OMINSKY was aware that his nephew was identical
with the HARRY GOLD who was arrested for espionage activitiese Mrs. OMINSKY
went, on Lo state that her family possessed no information regarding subjectt's
activities or contacts and said that the OMINSKYs only saw the GOLDs on very
rare occasionse :

JACOB and CEQ%H_-_,_AIS_H, 11723 North Camac Street, were also
interviewed by Special Agent JOSEPH E. SPIVEY. They advised that they knew
nothing regarding the associates and activities of HARRY GOLD, other than the
fact, that he vas a chemist and had attended Xavier University and the Und ver-
sity of Pennsylvaria. JACOB stated that the GOLD fanily was a cold, selfish
family who kept to themselves and contacted their relatives only on rare occa=-
sions such as sickness or death and similar circumstancess

A
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in musice

activities of the subject,
B. EDUCATION
University of Pennsylvania

tion was not close,

assoclates or acquaintances of the subject on the University campus.

paper, he had not heard from GOLD since having him in his classe

GOLD's cormon. friend during the early 1930's,

S ; Mrs. HAROLD

R

LA

U

‘ Miss KATMNSH, 723 North Camac Street, was contacted on
June 1, 1950s She at this time advised that she knew absolutely nothing regard-
ing the contacts or associates of HARRY GOLD and stated that regarding his
activities, she only knew that he was a chemlst and was scmewhat interested

On June 1, 1950, Ur. HARRENKELLAR, 6658 North Uber Street,
advised that he was the husband of MATILDA UMIN, now deceasede He Stated
that he had not seen HARRY GOLD for over seventeen years; therefore, he said
he possessed absolutely no information regarding contacts, associates, or

Special Agent HOWARD A. SEARL on May 29, 1950 interviewed
Dre HIRIAM STANHOPE LUKENS, Director of the Départment of Chemistry and Chemical
Engincering at the University of Pennsylvaniae Dr. LUKENS advised that HARRY
GOLD was a student in one of his classes in 1930 or 1931, He advised, however,
that he was not familiar with GOLD's associates or activitiess He pointed ocut
that GOLD was one of approximately sixty in a lecture class, and the associaw

Dre ALBERT CROLL BALL, Director of the English Department,™. -
Unlversity of Pennsylvania, was also intervieweds He advised that he did not
know GOLD, and his classrocm attendance records for the period 1930 through
1934 did not reflect attendance of the subject at any time in classes instructed
by Dr. BALLe DIr. BALL was unable to provide further information as to possible

On Juhe 2, 1950, Special Agent EARL MITCHELL interviowed °
Dre HARRY A. ALSENTZIR, Professor of Chemistry, University of Pennsylvania,
and former instructor of the subjects Dr. AISENTZER advised that he first
became acquainted with GOLD in the fall of 1930 He advised that GOLD was
below’ average as a student and that prior to reading the story in the newse
Dr. ALSENTZER
advised that he was able to rccall that a Miss CATHERINE ERAUNGARD was his and

: > ’ T
\ {XREAD, nee CATHERINE JPRICEXERAUNGARD, residing
<o 86 124 North Patterson Street, State College, Pennsylvanfa, upon interview by
£+np"" ! Special Agent CLARENCE W. FRYE on June 3, 1950, advisedathat she had been

i T N
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employed at the Pennsylvania Sugar Company fram 1930 until the spring of 1940,
She said that HARRY GOID came to work in the laboratory of that company in 1930
or 1931 and worked there off and on during the 1930's, She said that to the
best of her recollection, GOLD was still employed there when she left in the
spring of 1940, . -

Mrse READ stated she did not know GOID prior to his employment
at the Pennsylvania Sugar Company, and she has had no contact either personally
or by correspondence with him since the spring of 1940 Mrs. READ said theo
subject was a very mildemannered and inoffensive sort of person during the
time she Imew hims She stated that he did not give any indication of having
any disloyal tendencies or of being engaged in any activities of a questionable
nature while employed by the Pennsylvania Sugar Company, Mrs. READ said she
was very much surprised and shocked to read in the papers the stories concerne
ing the subjects She stated that she had never suspected him as the type to
have been engaged in espionage activitiecs, Mrs. RELD advised that during the
years 1930 until 1940, there was nothing coming to her attention which would
indicate that the subject was engaged in any questionable activities, .

o
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St. Joseph's College

: Mro JOHN T. McCABE, Chemist, Publicker Commercial Altohol
Comparny; 1429 Walmt Street, vhose residence is 348 TWest Duval Street, Phila-
delphia, was interviewed on lay 29, 1950 by Special Agent WILLIAM E. HUGHES.

Mr. McCABE taught a course in Distillery Practice at Ste Joseph's
College during the 19L3-19Lk school year and also during the 19LL-19LS schook .
years He advised that HARRY GOLD took that course but could not furnish the :
date on which GOID took the courses McCABE advised that the course related to
the fermentation anmd distillation of materials used in the making of alcohole

He said there were no secrets involved in this course and it only related to

the national defense of this country in that alcohol was used in the making of
munitionss The course was given to refresh the memory of chemists and to give

a correct understanding to distillery workers who were not technically trained.

McCAEE said he could just barely recall GOLD after having seen .
his picture and reading the news stories during the past week. He indicated
that to the best of his recollection, GOLD had a rather negative personality
and was not &specially brilliant. McCABE advised that te the best of his )
recollection, HARRY GOLD had not contacted him, either in person or telephonically,
since GOLD completed the course taught by McCABE at St. Josephls College,

Mre McCABE said that the only time there wlis any discussion in

-
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his class regarding recovery of valuable ma erials in gaseous form was one
session during each coursé in Distillery Practice which was devoted to the

- method by which carbon diexide was recovered during the process of distiliing
alcchol,

’ Dr. PERCY COLE, Chemist in Charge of Techrmieal Service
Laboratories, Barrett Division, Margaret and Bermuda Streets, whose residence
is at 3533 North 16th Street, vas interviewed by Special Agent WILLIAHM E, HUGHES
on May 31, 1950,

: Dre COLE stated he taught a course in Glass Blowing at St
Joseph!s College for about three years between 1942 and 1946, Dr. COLE said
there was nothing in the course that could possibly be detrimental to the
national security of the United States, if it werc known generally,

" Dre COLE advised that he does not remember HARRY GOLD ag one
of his students, despite reading the stories in the newspapers and viewing
the pictures of GOLDs He said that GOLD in a1l probability had no special
problem to take up with him and for that reason COLE said he was unable to
remember GOLD, ' :
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C. MIWENSHIP IN PROFESSIONAL SOCIZTIZS

. Mr, V.LT:R A. R. PERTUCH, Head Librarian at ths
Franklin Institute, 20th Street and Eenjamin Franilin Parkway, was contacted on
June 1, 1950 by Special Agent ROBERT if. GMANT. PIGTTCH said that HARRY GOLD of
6823 Kindred Street, Philadelphia, had been a member of the Institute since
February 1946, PETUCH advised that he had been in contact with G0ID on only one
or two occasions, but that GOLD used tho Library of the Institute about once a
weeks He advised that GOLD was primarily intercsted in Chemistry, and that as
far as he Imoew GOLD nover used any other books or facilities of the library ex-
cept those vertaining to Chemistry. Heo said thd GOD was a quict and polite
sort of individual, vho talked to people very scldom, and never forced his ac-
quaintance on ay of the other membors,

liss RUTI APPLEGATSE, librory assistant st Fronklin
Institute, who rosides at 357 N. Rolling food, Springfield, Fa., zdvised that she
Jmew hothing about GOLD cxcept that he was quict and scldom s;oke to anyonc.

IT. EMPLCYHINT
A. GIFICRAFIERS |

Seconc and Thompson Strocts

Philadelphis, Pa.

HURY GOID has on interview adviscd that he vag ---
amployed at GIFTCRAFTIRS ono time in 1728, . R

Mr. FRANK C, SCIIZBZR, 2408 1, Leithgowr Street, on
May 29, vhen contacted by Special ~zent ROLERT 14, ORANT, said he hazd worked for
GI:TCRFT.LS from 1926 wntil 1931. SCIIEB adviscd thst this firm wond out of
business in 1931. He said that thoir business -as makdng ship models and other
similar noveltics. Ho advised that he hag no rccollection of MY GOID over
having been cmrloyed at GIF{CRAFTENS, Hr. SCITE0IR acvised that he could furnish
no additional information rcletive to tho wiicreabouts of the former ovmers of
this firm,

B. FEHMSYLZLJIA SUGAR COHDANY

Mre CLLITRCRYIUNT, SL7 Van Kirk Strect, Philadelphis,
when contacted by Special Agent JOUEFM SZBPIZSY on ilay 29, 1950, adviscd that -he
had knomm HARRY GO since about 1736, Hr, I'UT said thz © ey werce woth crployed
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at the PENNSYLVANIA SUGAR COMPANY at this times HUNT stated that hs did not
becane well acquainted with GOLD until about 1943. He said that prior to that
time he had been a laborer with the company and had no occasion for more than a
speaking acquaintance with GOLDs HUNT advised that his job terminated in the
latter part of 1946 and GOLD!'s job had torminated about four months previouslys

HUNT said that about 1943 he was given the responsibility
of handling yeast culture, which was used in laboratory experiments, and it
was at this time that he became better acquainted with GOLD as he delivered
the yeast culture to him, -

: HUNT adviscd that GOLD had been in his home about one= -
half dozen times, and he had probdbly been in GOLD's home three or four timese
He said that during his cntire acquaintance with GOLD, he had never heard him
say anything which would cause hin to doubt the subjcctts loyalty. He said
that he had always thought of GOLD as being an individual who would not knowing-
ly do anything that was wrong.

HUNT advised that he could not recall GOLD ever having
taken any vacations vhile he was mployed at the PENNSYLVANIA SUGAR COLPANY 3
however, he said he could easily have takecn vacations without HUNT!'s knowing
it, and added that he was not in a position to know when the chemists took
their vacations, HUNT said he could not recall that GOLD had ever discussed
with him any vacations that he had taken or any trips that he had madee

HUNT again stated that he just could not beliewve that
GOLD would knowingly do anything that was wronge However, he said the subject
had access to all chemical processes in the plant and could easily hawve taken
then away if he so desirede HUNT said GOLD was one of the hardest working men
he had ever known and often stayed until late at night working in the laboratorys
He also said that GOLD on many ocecasions carried a brief case full of work home
with hinm at nighte

’ - Mrs. ALBFRT JOHN MOFFA, 152 Earl Lane, Hatboro, Pennsyle
vania, when contacted by Special igent JOSEPH E. SPIVEY on May 29, 1950, advised
that she was formerly Miss MARY COLLINS, who worked at the PENNSYLVANIA SUGAR
COMPANY from about September 1945 until April of 1946.

Mrs, MOFFA said that she remembers HARRY GOLD was
employed theres She said that HARRY GOLD appeared to be a very brilliant man
who was most capable and extremely exacting, However, she said that her personal

sl
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opinion based on obscrvations of him was that he was m- —adjusted sociclly

and did not know how to conduct himsclf properly in conversations, Sho ox-
pleined this Ly saying thzt vwhen he wes spcaking on subjects having to do vdth
other than work, he usually sppearcd ill at case, and his facc would ofton
flush, Hrs, LHOFFA said that he vas congenial to work vith and was always
pleosant, She advised that she could not reeall GOID having taken a vaeation
during the timc she kmow him, ond sic hed nover hoard him discuss any vacations,
trips, or places vhere he had been.

) HILTER FRIICIS DAVIS, 2042 ¥, Sth Strect, furnished
the following informstion concorning 'L'BRY GOLD to Snecial Jisent VILLIM T,
HUCHES, on May 27, 1950, Mo snid that he was a lcborer working in tha closec
vicinity of tho laboratory vhere H.Ri!Y GOID +orked during the first six months
of 1943, DAVIS said that he rogularly appeared for work ot 7:30 A4 in tho
morning, and the only other person who crrived =~u this carly hour was HRRY
GOLD. DAVIS said that the men working in the nlant would quite frequently dis-
cuss their activitics over the weckends <on they roturned to wrerk on Monday,
OAVIS said thot GOLD admittcd spending the wockend in Now York about cvery
sceond week during the three month neriod in wrhich both were cmployed in the
same port of this nlant. -

Ire GUST.Y T. RTICH, Packard Building, 1422
Chestnut Strect, Philadelphia, when contacted by Soceial ..gent JCHN . HIBINSTRETT
on May 29, 1950, furnishcd thc folloing informations Dr. REZICH sadd that he .
was cmployed by the PEXICYLV WIL S I CUMF.LTY from October 1, 1926 until
Moy 15, 1945, Ho said at the time he left thac P ZNSYLV.UT: SUCLR SO ITY, he
vias Teclinical Dircctor.

Dr, LZEICH said thot:QOIDwas first cmployed by the
PEEYSYLVINL. SUWGE CGP.NY sbout 1929 or 1930 as a banch chemist, and later
advenced to 2 full chemist position zfter completing his training ot the
University of Peansylvonia and Droxel Institute of Technology. ile said that
GOID vont to school in Cincinneti, Ohio, about 1939 or 1940, ond upon his roturn
was hired s a rescorch chemists Dr, RZICH soid he vwes GOLD's superior =t the
PEHNSYLV.HI. SUG.R CCLP.NY, but boecuse GOL: was just m ordinery cmployce, he
did not pay spccinsl attention to him, and conscquently vas uncble to furnish
definitc information concerning GOLD.

Dre RJICH said that his contacts with GOID wero
of a busincss nature, and he had alwoys looked upon GOID ns an industrious,
hard-working, and intclligent chemist, uor., RUICH said that as vest as*he could
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SEALT

recall, GOID had worked on fluc gas for him - from sbout 1936 to 1939. Dr,
RZICH oxplnrined that the purposc of working with flue gas was to recover
c~rbon dioxide which is used to make dry ices

To the best of Dr. REICH's rccollection, GOID
worked on yeast fermentotion sbout 1939 or 19L0, as well as rescaorch concerning
the distilling of alcohol from grzin and molassess Dre REICH sadid that most of
the alcohol being distilled twas used by the Government to moke synthetie rubbor
end the remoinder wos used by rrivato industry in the monufacture of solvents,

Dr. RICH stoted tht cbout 1943 GO was trans-
forrod to the P.NUSYL MI. LCCOHOL .MD CiI'IZiL L'BCIL.TORY, vhich is 2 sub-
sidiary of the PIUNSYL NI, SULS SCG:P 1Y, and after that time he had very
little association vith H'RRY GOID. He said that during the peoriod he vwas
cssocicted with GOID he considered GOID cxtromely good notured, ond on meny
occasions he lnew GOLD cssisted other chemists vho were ationding school with
their chemistry prodlcms. .

Dr. RBICH said thot GOID nover discussed politics
with him, and that he had no reason to belicve him to be a Communist or 2
Communist sympcthizor. He said thebt GOLD never sald or did mything which wovld
in any woy indicate that ho was disloyal to the imited Statese Dre GEICH said
that to his knovledge GOID never rcemoved any techniccl deta from the plant.
He was unable to furmish ony informctien concerning GCIB!'s vacations, nor ¢ould
he recall thot GOLD took vorious trins on officicl business for the compony. '

Dre. ROICH statqd thot in 1547 GOID come to his
office and attompted to borrow 1500,00. 40D indiczted at that time that he
was working on plnostics md thcot his cmployer was ncarly bmicrupt and oved him
severnl months pay. CGOL indiczted th-t he nceded the money to live on wnbil
his cmployer could get his financinl condition in such shape ©s to pay him his
back sclary. Dr. REICH scid he did not Jord him the moncy. Dr. REICH saxid thot
he vagucly rcealls thot GOID mentioned ‘-‘ROT?:H:L‘..‘:‘E, but could not rccall if GOLD
mentioned working for him ot this time. ‘Dr. REICH montioned that he was not
scquainted with BROTILLL LSS0CINTES and could furnish no informotion concerning
them,

JOM J. MANLY, a roscarch chemist at PEMLSYL7ANLL

3UG.& COLP.IY, vhosc residence is 8140 High School Road, Elkins Pork, Paey-
advised 3peeial gont JOHIT ... HISTISTRIIT on May 29, 1950 that he first bacame

- 10 =
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acquainted with GOLD zbout 1942, Hc szdd his acquointanco with GOID was mostly
of 2 business nature, although ho did hove a fou social contocts with him which
consisted of attending soversl football and baskcotball gomes. Mr. JLNLY said
that he had talked vith GOID z mumber of times ab the plrnt, but generally
concermirg business,

' -ecording to ir, KLY, he never discussed politics
with GOD, and GOID nover gave any indication that he was sympathotic to Russiz,
Mr, MYLY said thot GOID nevor snoid or did aything thet micht indicate that he
was disloyals To his lmorledge, GOID neover removed any information or technical
data from the plant, and he was wable to furnish my informotion concerning
trips or vzentions talen by GOLD, Mre MILY snid thot GOLD never ;ave any in-
dication of being finoncially cmborrassed, and to his nowludze never made any
attemot to borrow mency.

C. FPHIL DELPHI., GZMIR.L HOSPIT L

Dr. . D#(FgLIS s 3L25 Powclton .wvenuz, vas inter-
vicred ot his place of cmployment, the United States Depsrtment of .agriculture,
Bastern Regional Tescarch Laboratory, ermaid Lone, ‘fyndmoor, Pa., by Special
-gent ROBIRT I. LSTES, on June 2 1950, Dr. POLIS ndvised thet he is o bio-
chemist, ond that nrior to entering on his crployment vith tho Deportument of
‘griculture, hc was cmnloyed for a number of yoeors 2t the Philrdelphizs Goneral
Hospit 1,

' Dre POLI3 said hie docs not reeall exactly vhon he
first mct GOID, but bolicves it wras approxinately two yoars ago-when they wore
both voridng in the laboratory ot the Philadelphia Genoral Hospital, He said
that he became well acquainted with GODD » and that GCID visited his home seversl
times, POLIS said thot on one occasion he invited GOR to his home bocase GOID
had cxpressed interest in the POLIS pironogreph record collcetion., He said thot
GOL: was unablc to kecp this engzgement beeause of experiments he vwos conducting,
He soid that aside from this time, GOID wos cnly invited to his home when the
group from the Hexrt Resesrch Laboratory ot thc PhilcZelphia Genereal lospitol was
invited. Dr. POLIS szid he considered himsclf to be a good friend of GOLD, Lut
was nevor in GOLD's home, and at no time did he cver discuss ony matters with
GOLD zside from roscorch mattors. ‘

PCLIS soid tho only intcrest aside from his rescarc:
viork that GOLD had was in music, vnd that CCGID had o standing invitation to visit

-'11-
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the  POLIS home and hecar tho now phcnogrzﬂ: Ird collcetion which they
hod, but GOID was never zble to make the visite, He said that GOLD had never
discussod mrking any trips to the Uieste He said GOID spoko of frcquent trips
to New York, but his understanding was that GOLD was taking his fathor to New
York on wiockends,

MRY c::rmm?}éﬁm:m, who is cpleyed at the
Children's Hospital in the Leboratory of Ur. SEYMOUR CCHTZN, wvhon intorviewed by
Special gont JIMES E. HELMER on June 6, 1950 advised that sho had imovn W.RRY
GOLD from approximately September 1948 until the prosent time. She said thot
GOID had at onc time proposed marriage to here She sdvised that she had declined
his offer. ©She also said that 2t onc time during the period of her acquaintance-
siip with GOLD he had mentioned 2 visit to Hew Moxicoe She said that she re-
called his mention of having boen in the city of Santa Fee The exact dotes of
these visits sore not knevn to her, but she belioved that it was during the
period he wos omployed by PRITISYL /ML, SUCLR CLiP XY, as he indic-ted that
PENISYLV..NX. SUG/R had had somec interest in a Coca Colz bottling plont in thot
arca. She was wnable to be morc specific os to the dates of tho visits HURRY
GCLD made to New Mexico.
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IIT. DEALINGS WITH EMIL JULIUS XTAUSYFUCHS
_ ., After HARRY GOLD gave the signed statement of May 22, 1950,

he furnished additional information regarding his dealings vith FUCHS to ~ ~
Special Agents T. SCOTT MILLER, JR. and RICHARD E. ERENMN on various occasions
on May 22, 23, 25, 26, 27, 28, 29, June 1, 2, 3, L, 5, 6, 1950, These addition~
al details wére furnished as they came back to his memory or as he decided to
divulge ther, ‘ .

The following is a swmation of GOLD's vorsion of his dealings
with FUCHS up o and including June 6, 1950, It is possible that he may in the
future recall additional details. '

GOLD had been engaged in industrial espionage since the latter
part of 1935 and was turning information over to a series of contacts with khowe
ledge that the information was going to the Soviet Unione As of the early part
of his Sovi ontact was known to Mn as SAM, GOLD has definitecly identi-
ficgySAM as SEB EMENOVa 1In early 1941, Sii informed GOLD that his services
would no longer Ye neceded, and for a period of six or seven months GOLD did not
sec SiMe In about the fall of 19L1, after Germany had attacked Russia, SAM tele=
phoned GOLD and arranged a mectings At this neeting SAM told GOLD that they had
to begin an intensive campaign to obtain information for the Soviet Unions GOLD
thinks this moeting took place in Manhattan, New York,

GOLD contimied to keep in contact with SAM through regular
meetings and finally, in the very early part of 19Ll, he was told by SAM in..
New York City at one of the prearranged acetings, that he was to undertake an -
extrenely important assigmment and that the work would be so critical in nature
that GOLD was to think twice and three times before he ever spoke a word con=
cerning it to anyones SAM told GOLD that he would have to drop all his contacts
and discontinue all'work he had been doing for SiMe Silf then gave him the
arrangenents for nmecting an individual vham S/ identificd rercly as KLIUS

,)g!ﬂ,c}g, GOLD said that the meoting was to be on a Saturday afternoon in the -
ower East Sids of New York near the Hemry Strect Settlement House, GOLD was

to carry a pair of gloves ifi one hand and a green-covercd books SA gave GOLD
passwords for meeting FUCHS, but GOILD docs not recall’them nowe GOLD docs re-
call that ho was to nake the opening renarks to FUCHS, who would answer accord-’
ing to prearrangenente At this time SAM sct the date when he was to nmeet FUCHS,
and the date, tine and placé vhen GOLD was to subsequently report to S.:L.on the
original contact with FUCHS,

_ GOLD went to Now York City in lato February or early March 19k
on the designated date and to the vicinity where he was to ncct FUCHSe GOLD
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recalled he had to stop in a store at New York City to buy a pair of glovese -
GOLD also recalled that SAM advised him that FUCHS would be carrying a handball,
or possibly a tennis ball, in his hands  GOLD recalls the time was about three
or four ofclock on a Saturday afternoons GOLD said that in the initial meeting
with FUCHS in downtown New York, he had been advised to tell FUCHS certain
securily precautions which they must takee GOLD said when he started to discuss
the subject, FUCHS immediately took over discudsion and indicated much more knowme
ledge of the subject of security precautionse GOLD said he introduced himself
to FUCHS as "RAYMOND," and FUCHS never lcarncd his true identity. GOLD also
said that FUCHS apparently had taken for granted that GOLD knew more about him
and about future arrangements than GOLD actually did,

- GOLD said that he and FUCHS walked for a few blocks and then
took a taxi to Manny Wolfe's Restaurant on Third Avemuoe. The two had dinner .
there and discussed plans for future mcetings and arrangements. Among the
arrangements, three points were stressed: (1) They were to be extremoly carce
ful and never meet in a restaurant again; (2) They were to meet for as brief
a period as necessary to completo vhatever they had to do; and (3) Each mecting
included complete arrangements for further mcebings and provisions were made
for alternate dates and places, but they were never to meet in the same place
tvrlce.

QOLD sa*d FUCHS told him during this meeting that he was eme.
ploved with the British mission working with the ilanhattan Engineer Districte -
GOLD said FUCHS also expiained the setup of the British group and stated he
was working on the separation of isotopes, for the eventual utilization of the
energy produced by muclear fission in the fom of a weapon. On the occasion of
this first meeting; mutual arrangements were made botween GOLD and FUCHS for
their next méeting, with an altcrnate date and place should the first meeting
not come off, GO said that after he left FUCHS, he reported to SAM that same
night in New York City, and told Sil of what had occurred during Fis conversa-
tion with FUCHS.

GOLD said his second mecting with FUCHS was about three weeks
after the first meeting, and this second neeting occurred in New York City in
the vieinity of 59th Streot and Lexington Averme, GOLD Placed this meeting at
a spot where there is an expross stop on a subway and one of the exits from the’
subway is through the foyer of 2 banke GOLD believes they met outside the bank,
GOLD recalls Bloomingdalet's Department Store in the immediate vicinityes GOLD .
sald he and FUCHS Walked east and intonded to walk across Queensboro Bridge,
but this bridge was closed to foot traffie at that times Instead they walked
along First Avenue underneath the bridge, and walked east under the bridge
toward the East Rivers GOLD stated he is almost certain FUCHS did not give
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him any information At that time, stating that upon occasions when FUCHS would.
give him information, they parted imnediatolye _

At either the first or second meeting, FUCHS told GOLD that he
would tell him at one meeting whether he would twing information at the noxt
meetinges GOLD said FUCHS and he made arrangements to have an alibi if oither
was ever questioned about the manner in which they met. GOLD was supposed to
look up a newgpaper printed in March or -April i9Ll, and pick out a concert of
the New York Philharmonic Orchestra at Carnegie Hall and copy down the program
for that concerts He was to have informed FUCHS of the program and if either
was ever questioned; both would say they attended that concert and happened to
have adjacent seats, where they struck up an acquaintance. GOLD docs not think
he ever looked up such informations GOLD and FUCHS also were to say they had a
camon interest in chess and classical rusice

’ The third meeting with FUCHS was about six weeks after the
gecond, or in May 19le. At this meeting, FUCHS gave GOLD the first packet of
paperss GOLD said he was not sure where in New York City this meeting took
place, but thought it was in Uonhattan on a dark side street, FUCHS passed
the package to GOLD, but the latter could not recall any conversation with
FUCHS on this occasions He said they must have made arrangaments at that
time for the next meeting, although he could not recall theme GOLD said that
FUCHS usually set the approximate time vhen the next meeting would take place
and then the exact time and place would be decided upon, oo

°  Relative to this third meeting, GOLD said that about fifteen -
minites later, after leaving FUCHS, he passed the package to his Russian contact,
JOHN, who was SAits successors This meeting was very quick in nature and was
within walking distance fr e place where GOLD received the info on fram
FUCHS, GOLD has identifiedXiOHN as being identical with .ANATOLI KOVIEV,
GOLD was introduced to JOHN in the following waye

GOLD said that in his meeting with SAlY, between the first and
second FUCHS! tontacts by GOLD, S.1{ told GOLD that this was the last time the
two would meet, and gave him instructions for moeting SAU's successors These -
instructions consisted of GOILD's going to a spot on 3Lth Street in New York City,
across the street fram the bus terminal, and in front of a Child's Restaurant.
SAM gave GOLD the necessary description of JOHN, and the necossary password and
arrangements in order that contact could be mades GOLD followed these instruc-
tions and accordingly met JOHN in the desighated place. GOID said that aftor .
meeting JOHN in front of Child's Restaurant, the two took a short walk and went
to a bar, There they ordered a drink and were shortly thercafter Joined by SAlls
GOLD said that each of the three independently left the bar a short while latere
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During this conversation, arrangements weré made, including the date and place
far GOLD to meet JOHN on the next occasions ‘

. The fourth meeting between GOLD and FUGHS occurred in New York
City, same five weeks after the third mectinge GOLD places the date of this
meeting as late June or early July 194ke GOLD said no information was given
him by FUCHS on thé occasion of this meetings GOLD said this meeting took
Place in the Bronx, and that the location Fordham Road stands out in hig menory
relative to this informations He met FUCHS on a street near a movie theater,
He recalls that the greater portion of this neeting consisted in the two walke °
ing together, although he also recalls that they went to Rosenhanet!s Restaurant,
where they probably had smmething to eate GOLD belicves that this restaurant
was close to the Grand Concourse, somewhere in the vicinity of 180th Street y
and Fordham Road, and stated that it was also cl® e to a large departnent stoir'e,
vhich GOLD believes was nimed Alexander'se GOLD said he had previocusly been at
this restaurant with FRED, one of his carlier Soviet contacts,

The £fifth meoting occurred it late July, about three wotks aftep
the fourth meetinge GOLD met FUCHS in Queens, New York, not too far out, and not
80 far out as Jackson Heights. This was a very short meeting and FUCHS gave him
8 packet of folded paperss GOLD sajid that sometime in the following half hour, -
he opened the papers and looked at the infoimiation written thercon, He saw
what he recognized as mathematical equations, which stemed to concern nathenatical
derivationse About- one-half hour after neeting FUCHS, GOLD turned these papers
over to his contact, JOHN, at 4 meeting which was short in duration and which |
occurred farther out in Queens, .

In late July or early August, the sixth'moeting with FUCHS tas
to take places This was %o have been on Eastern Parkway, Brooklyn, New York,’
near the Belle Cinema and the Brooklyn Public Library. FUCHS did not show up,
and after waiting some time GOLD left to keep his appointment with JOHN, who
did not show up eithere GOLD recalled that his appointment with JOHN this time
was a considerable distance from where he was to have met FUCHS, and he believes
the place he was to have met JOHN was lanhattane The alternate meeting for the
8ixth meeting GOLD thought was to have taken pPlace somewhere in the vicinity of
Central Park, Maphattan, about a week or two wecks at most after the scheduled
sixth mectings FUCHS did not show upe GOLD then saw JQHN at his scheduled
meeting with him, and they had a long discussion as to what should be donee -
GOLD is not certain, but thinks that a subsequont meeting was arranged with JOHN,
and when such neeting took place, it was in late August or carly September 19hle
GOLD believes this mcoting mas in the vicimity of Washington Square, Néw York  °
City, and at that mceting JOHN gave him an address on West 77th Street, lianhattan,
near Broadway, which JOHN said was where FUCHS resideds JOHN instructed GOLD to
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go to this address and make inquiry concerning the whereabouts of FUCHS,

GOLD said he went to this address carrying a book entitled
"Joseph and His Brothérs" by THOMAS iANN, On the inside cover of this book
was written "KXFUCHS, 128 West 77th Streote" GOLD was to uge this book, if
necessary, to nish an apparently legitimate rcason for looking for FUCHS,
on the theory that he had found the book and was returning ite GOLD said that
when he arrived at the address, he noticed the jamitor at tho bottam of the ‘
stalrs on the basement floor, carrying something oute OOLD entered the vestibule,
looked at the bell box, and noticed the nane "Dr, KLAUS FUCHS." He pushed the* °
bell and recalls that either the buzzer on the front door allowed him to enter,
or a wanman he presured to be the janitort's wife, opened the door to the main’
hall for hims When GOLD entered, the janitor entecred immediately behind him,
and GOLD made inquiry of the janitor as to whether KIAUS FUCHS resided there.
GOLD was informed that hc had gones GOLD said it was possible that such inguiry -
was made of the janitorfs wife, although hc belicves it was the janitore In any
case, she was present during GOILD's inguiry. N

By prearrangement, GOLD then met JOHN in Manhattan, scmewhere
above Columbia Universitye He advised JOHN of the results of his inmquiry, and
JOHN told him to "sit tighte™ At the next meeting with JOHN, the’latter told
GOLD that FUCHS had a sister residing in Cambridge, lMassachusetts, and that he
had the sister?s addresse JOHN and’GOLD had a long discussion about the ad
visability of contacting the sister, and it was finally decided that GOLD should
make inquiry in Cambridges GOLD recalls the sister's name as Mrs. HETREMAN and
believed the house was on Lakeviow Strocte GOLD said he was very nervous and’
uneasy about making inquiry at HEINEILAN's homce GOLD recalled that JOHN
instructed him to make this contact in Cambridge very quickly, and lgave there
should he discover that ROBER INEMAN was at homes

MR NV SN o .

Pursuant to JOHN's indtructions, GOLD went to Cambridge and
went to the HEINEMAN hone, on a Sunday., When GOLD tang the bell or knocked at
the door, a middle-aged white woman, in her fiftles, advised hin that tho
HEINEMANS were away on vacations GOLD received the impression that this
wonan was possibly a housekceper.

GOLD returned to New York City and transmitted this information
to JOHN in a matier of a few days or a wecke GOLD said that at his next’ scheduled
meeting with® JOHN, after having infarmed the latter of the results of his inquiry
in Carbridge, JOHN instructed him to again go to Cantridges This was in October
or November of 19Lls GOLD stated that JOHN gave him a nane and telcphono mmber,
together with instructions that this should be left at the HEINEAN home if FUCHS
was not theree JOHN instructed GOLD that a notation should be placed with this
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name and telephone mmber that the call should be madé by FUCHS between the hours
of 8:00 aume and 8:30 asmey or. 8:00 a.me and 9:00 asne This gave GOLD the imprese
sion that the individual to be called was to go to work after that periods GOLD °
said he thyo the last name of the individual on this piece of paper was sano=
think 1lik IUN, and that the first name was a name like & or another

name beginning with a "J." "He was of the impression that the telephone exchafige
in this mumber vas "Columbuse." GOLD said he did not know vho this persén was,
that JOHN did not tell him anything about the persén, and that he, GOLD, never *
saw KIPIDN. GOLD also does not know whether FUCHS, after receiving this nessage,
ever called the mumber,

- -

GOLD said that shortly after seeing JOHN, in a matter of days,
he went to Cambridge, carrying the note in a sealed lopes On this occasion
he went to” tho HEINEMAN residence and there met lrs NEfANe He recalls that
he went in, talked to lirs, HEINEIAN, and gave her €he note for FUCHS, GOLD
also recalls on this cccasion meeting HEINEMAN'!s children, and believes the
name of one of them was STEVE. He rcmembers pramising the children a little ‘
glass pig, and said he probably took a book or box of candy with hin on this
trip as a gift, stating it was always his custan to do soe He introduced hime
self to Mrse HEINEMAN, using the name "RAYLIOND," but cannot recall whether he
used a first name, GOLD reccalled that MNrse HEIHEMAN told him they expected
FUCHS at their hame in Cambridge for Christmas, and that he had becn transferred
somewhere in the southwest part of the United States, GOLD recalls that on‘this
second trip to the HEINELAN residence in Cambridge, he had something to eat,
although he cannot recall whether it was lunch or a small snack.

GOLD then returned to New York and reported what had transpired.
in Cambridge to JOHN, at which time another meeting was arranged between JOHN °
and GOLDs At his next or a subsequent meeting with JOHN, he camnot recall which,
he was instructed by JOHN to go to Cambridges It was GOLD's recollection that
he went to Canbridge betweén Christmas day and New Year's, or possibly shortly
after New Year's day, 1945, At this time FUCHS was at the HEINEMAN homee lrSe
HEINEMAN was there briefly, but FUCHS suggested she leave and go pick up the
children at school or go shoppings This meeting with FUCHS lasted not more than
twenty minutess During this mecting, GOLD offered FUCHS $1500,00, which JOHN
had given GOLD just prior to GOLD's goirng to Cambridge for this meeting with
FUCHSe GOLD said FUCHS turned dowm this offer of money and gave GOLD another
packet of papérse” GOLD said FUCHS informed hin he was stationed at a place
called Los Alamos, in New Lexico, where rescarch on atonic energy was being
carried one FUCHS then took out & map of the City of Santa Fe, which GOLD *
states was the sané type as that’found by the Agents in GOLD's home on lay 22,
1950, FUCHS had marked this map, designating the spot where.the mecting between -
GOLD and FUCHS was to take places GOLD cannot recall whether FUCHS gave him this
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map but stated thore was a possibility that ho did, The meeting in Santa Fe
was scheduled for the followlng June, in 1945, and was scheduled then because
GOLD could not get away from business umtil that time. He added that FUCHS
was also tied up,

GOLD rcturned to New York the same day from Cambridge, and
believes he met HJFHN that same day,-although he docs not recall the exact place
where he met JOHN, - At this meeting, he gave JOHN the information FUCHS had
given him, returncd the $1500.00 to JOHN, and informed JOHN of what had trame.
spired in Cambridges GOID said that from this neeting with JOHN to the tine
he went Yo Santa Fe, he believes he only saw JOHN oncee -That neeting with" JOHN
occurred in a bar on Third Avenue, sanewhere in the L0's, in New York City, and
Just a few days before GOLD went to Santa Fee GOLD said the principal purposes
for this meeting with JOHN in the bar were: (1) That JOHN wished to make sure
that GOLD would go to Santa Fej and (2) To make mutually agreeable arrangenents
for GOLD to neet JOHN on the former's return to New Yorke GOLD said that the
nane Metropolitan Averue, Brooklyn, stirs his nenory, and he feels this might
have been the place agreed upon at that time far GOLD to meet JOHN and turn
over the information vhich he was to receive from FUCHS in Santa Fee.

GOLD said on the occasion when he met FUCHS in Canbridge, the’
two discussed plans for a further mecting in Cénbridge should one be necessarye
He had proviously been told by JOHN that contacting FUCHS at his sisterts home
was only a matier of emergency and should not become an established procedurce
GOLD said FUCHS also did not care to have méeotings at his sister's haue, "GOLD
said he and FUCHS discussed plans for the eventuality of another meeting in
Canbridge and decided that the neeting would occur, if onc was necessary, in
Bostone GOLD cannot recall the exact place agreed upon for this mecting tut
said the nane Charles River stands out in his nind, together with the name of
sane building, GOLD said it vas not a building of such historical note as’
Farmeil Halle GOLD said these arrangenents were undoubtedly made by FUCHS,
since GOLD was not familiar to any extent with the City of Boston, GOLD further
stated no such meeting ever occurred.

. Relative to GOILD's first trip to Santa Fe, Now Yexico, to neet
FUCHS, GOLD said it was accamplished in the following manner:

He went by train from Philadelphia to Chicago, and there’changed
to the Santa Fe line and rode to Albuquerque, New Nexico. At Albuquerque, GOLD
got off the train and took a bus to Santa Fee GOLD said the reason he got off
the train at Albuquerque and took the bus to Santa Fe vas that the train on this
run was occupled alnost exclusively by military personnel, and ho did not wish
to appear obvicuse The bus was a better choico because it discharged and picked w
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many civilidn passengers en route fram Albuquerque to Santa Fee On his arrival
in Santa Fe; he stopped at a museum and looked around the musewnm’ for same tine,
While there, he bought a map of the City of Santa Fe, New Moxico, which was the
same type map as that either shown hin or given him by FUCHS in Canbridgee GOLD’
sald he has a faint recollection of destroying a nap of this type, and if he did,
he destroyed the one FUCHS gave him and the Agents found the one he purchased in
New Mexico. :
GOLD said that in the late afternoon, after arriving at Santa Fe,
he net FUCHS in the appbinted spot at the appointed time. GOLD was shown tho map
of the City of Santa Fe, which had been found by the Agents during the search of
his homee He placed the mceting place as sciewhere along the Alameda (Street) - -
near Delgado Streets GOLD recalls that the Alamoeda runs along the Ric Santa Fe,
which he described as an extrcemely shallow streams, GOLD said that FUCHS arrived
in an sutomobile and picked him up, whereapon the two drove on a conbination
street and bridge across the Rio Santa Fe, and drove a short distance. GOLD
said that during this conversation, FUCHS described same of the physical setup
at Los Alamos and 'sane of FUCHS! duties at los Alamos, FUCHS told GOLD that
he was dubious abwut the possibilities for any rcal or imméediate utilization of
atamic energy in the form of a weapons FUCHS had no doubt; however, of the
eventual success of utilizing atomic energy in this manner, but doubted that
it could be realized before the war would be overs
Before the two separated, they agrecd on the date, time and
place for their next meeting, which would be if Santa Fe in September 1945,
GOLD said that on the occasion of this meeting, FUCHS gave him a packet of
papers containing information relative to the work being done at Los Alimos,
GOLD does not recall exactly where he and FUCHS parted caompany that day.

GOLD returned to Albuquerque from Santa Fe and stayed overnight

in a roaming house in Albuquerque. The next day he took the Santa Fe Railroad
fran Albuquertyue to Chicago, and at Chicago took a plane to Washington, ‘D, C.
At Washington, he took 2 train fram Washington to New York and turned over to
JOHN the information which he had received from FUCHS in Santa Fee GOLD said
that he turned this information over to JOHN scmewhore on Metropolitan Averme
in Brooklyn,. ’

-

" Saoetine during the swmer of 1945, after GOLD had roturned ~
fron Santa Fo, he met with JOHN in Now York City, and JOHN gave hin a definite
indication that FUCHS was to return %o Englind, now that the work on the atomic
banb in this country was approaching an ends GOLD also belictes JOHN gave him
certain instructions to give to FUCHS during the next neeting, or at least that
JOHN asked him to arrive at a plan with FUCHS ge}_a}‘i to establishing contact
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with FUCHS upon his return to England,

GOLD said he left Philadelphia in September 1945 to make his
second meeting with FUCHS in Santa Fes GOLD said that he left Philadelphia by
train and went to Chicago, where he stayed a full day at the Palmer House in
Chicagoe OOLD said that sometime during the evening of the day that he had’
spent at theé Palmer House, he left Chicago by train and went to Albuquerques
At Alduquerque, GOLD took the bus from that city to Santa Fe, for the sanme
reason that he had taken the bus on his first trip.

GOLD met FUCHS again’at the appointed spot and at the appointed’
times GOID said that at this mecting, FUCHS was approximately five mimtes late,
which was most umisual for hin as he was very precise in keeping his appointments
on tinee This meeting occurred in the lato cvening, and FUCHS again picked hin
up in an automobile, GOLD recalls that there werc saue bottles of whiskey in
the back of the automobile, which were to be used at a party to celebrate the
success of the Los Alamos works He and FUCHS drove well into the ocutskirts of
Santa Fe and out on a hill, or, as GOLD recallced, farther up on the side of the
mountain on which'Santa Fe is built, GOLD recalls that from the spot where he
and FUCHS stopped, they could see the lights of Santa Fee FUCHS told GOLD that
he had been present at the initial large-scale trial of muclear fission at
Alanogordo in New Mexico, and also described to GOLD the tremendous wonderment
that had descénded upon oven’ those who had the most intimate knowledge of the
potentialities of the weapon, most cspecially on the occasion of the dropping
of the bomb on Hiroshima, It was GOLD's understanding that FUCHS was actually
present with the group or certainly near the group that set off the trial bomb
at Alamogordos FUCHS told GOLD that he’had been speaking to a Security Officer
at Los Alanos in a very offhand fashion, and the officer told FUCHS that while
Army Intelligence realized that there were hundrods of Soviet agents in the
United States and England, therc was only one agent of the United States or
Great Britain in the Soviet Union itself, FUCHS laughed when he told GOLD
this and said he did not know vhether that meant anything, )

During the course of this meeting, FUCHS gave GOLD a packet of”
infornation concerning the atomic project at Los Alamose Also during this meote
ing, GOLD discussed with FUCHS, in accordance with instructions he had rcceived ~
from JOHN, plans for future contact of FUCHS upon the latter's return to England,
GOLD £5not clear on the exact location in England where this meeting was to
occur, but believes it was to be in London and said that the names Paddington
or Teddington Crescent stand out in his menorye GOLD believes the arrangéments
consisted of elther FUCHS or the person who was to eontact him in England, carry~
ing four or five books bound together by a string under one arm, and carrying a
single book in the other hands GOLD alsc recalls that the tentative scheduls
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set up for the first meeting in England was for a Saturday nighte This wmas the
first time any such schedule as "the first Saturday in Juns” of "the third Satur=
day in June" had been mentioneds GOLD said that prior to that, all his meetings
were arranged on definite dates, such as the "10th of June® or "20th of Juns,"
a8 the ciase might be, GOLD said these arrangements were undoubtedly suggested

by FUCHS, since he had no knowledge of England and would have been unable to

make any such suggestionse GOLD was also of the belief that these future meete
ings which FUCHS was to have in England, were to occur on a regular basise GOLD”.
also sald that during this conversation with FUCHS in Santa Fe in Septembér 1945,
tentative arrangements were made for GOLP to recontact FUCHS in Cambridge, )
Massachusetts, in late 1945 or early 1946, if such a meeting should be necessarya-
FUCHS said that although he did not know exactly when he was returning to England,
GOLD could pay a call on his sister in Cambridge and could find out Just when,

GOLD said he returned to Albugierqué from Santa Fe that same’
night and stopped at the Hilton Hotel in Albuquerque, whére he registéred under
his omn name, He remained at the Hilton Hotel overmighte ‘The next day GOLD
went by airplane from Albuquerque’to Kansas City, Missouri, wvhere he took the
train from Kafisas City to Chicagoe GOLD then took the train fram Chicago to
New York City, travelling via the New York Central Railroads GOLD arrived too
late to keep his prearranged meeting with JOHN for the purpose of turning over
the information, so he went on to PhiladeIphiz and mét JOHN a short time later
at the alternate meeting, in Queens, out beyond Jackson Heights, New York City,
Ho gave the information to JOHN, and at the’same time he informed JOHN of his
arrangements for FUCHS! being met in LONDON, as well as tho other information
FUCHS had given him orally, _

: GOLD said that subsequent to this meeting with JOHN in Jackson
Heights, he had a later meeting with JOHN. He believed that this possibly took
place samcvhere near the Hotel St. George in Brooklyn, and that this mceting
took place sometime before the fifst of Jamuary 1946e At that time JOHN was
very touchy and very apprehensive, and during this meeting JOHN told him that
they had to be cxtremely careful, GOLD received the definite impression that
JOHN had the "wind up" for some particular reasons’ GOLD said that JOHN made a
couple of other appointments with him at that timee He remembered that one was
in Jamaica and that one was near the Earle Theatre in the Bronx, but JOHN did
not keep any of these appointments, :

‘ GOLD said that in January or February of 1946, he again went to
Cambridge, Massachusetts, to determine the location of FUCHS and to determine
whether FUCHS was still in this country, He did not sce FUCHS on this’occasions .
GOLD recalled that during this visit to the HEINEMAN home in Cambridge, he met
ROBERT HEINEMAN and a man thare whan he believed to be Greek or of Greck ancestrye

S
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Then several names were mentioned to QOLD, he selzed upon the CONSTANTINE
as being tie first name of this individual, He recalled the last name as being
a peculiarly Greek-sounding name. (Sep investigation has reflected that

this individual is probably KONSTANTIN AZANOS, )

GOLD recalls that he told HEINEMAN and IAFAZANDS that he was
from the Pittsburgh area and that he was a chemist or biochemist in the Pitts-"
burgh arca, He 82id he also recalls that one of the Subjects discussed at that
time dealt with a recent increase in the price of steel, and another subject
was musice ‘GOLD said the Groek individual had tlose=cropped hair lying flat
on his head, was of stocky build, wore a Jacket, and spoke with'a Greek accent,
This individual was present for about f£ifteen’ or twenty minutes, and during
same of this time ROBERT HEINEMAN was presente The Greck appeared to be a
close friend of the FEINEMAN family, .

GOLD said that while he was at the HEINEZAN home in Canbridga,
he advised them that he was married and had two childrenes GOLD said that he
had frequently t61d people with whan he was in contact relative to his work for
the Soviet Union, that he was married and had two children, in order to create
an obstacle toward his discovery or identification,

He left Boston and returned to New York and thence to Fhiladol-
phiae L A . _ . '
Subsequent, to his second mecting with FUCHS in Santa Fe, he
never saw FUCHS again and has not scen him to this daté, He did not see JOHR
after his visit to the HEINEMAN home in early 1546, GOLD advised that he Way =
able to take the two Santa Fo trips to meet FUCHS taking a split vacatien
from the Pennsylvamia Sugar Campany during early 19LS. :

The arrangements for all meetings between GOLD and FUCHS and
between GOLD and JOHN were made in advancee GOLD would mest with JOHN prior to
a time when he was due to meet FUCHS, During this meeting, GOLD would advise
JCHN if he was to get information from FUCHS at the next scheduled meeting, °
this occasion the plans were made for the next meeting between GOLD and JOHN, N
and plans for an alternate meeting were also sot Gpe GOLD said on the occasions
when he was due to receive information fram FUCHS, he and JOHN would plan a méete
ing to take place on the same night that GOLD was to receive information;y that
is, on the occasions when he was receiving information in New York City, This
meeting with JOHN would occur not more than an hour after GOLD's meeting with.
FUCHS and sametimes {n as short & timo as fiftéen mimutese Upon leaving FUCHS.
with the information, he would immediately keep the mecting with JORN and -quicidy
transfer to JOHN the information which GOLD had received fram FUCHS, GOLD said

o g

s — B R e e e b LT e



. #\
g_,

Philadelphia file 65-4307 ' S

there was no conversation conducted between JOHN and himself on the occasion of
the meetings when he turned over information to JOHN, GOLD said, however, that
at the meeting prior to the time when he would pick up information fram FUCHS,
GOLD and JOHN would also arrange for a meeting subsequent to the one where GOLD
turned over the information to JOHN, This would be a matter of a few days or a
week at the moste GOLD also said that on the occasions when he vould meet FUCHS
and” FUCHS would inform him that he was giving him information on the next mect
ing, plans for a future meeting with FUCHS would be arranged at that time to
obviate the neccssity of the two spending any more time together than was essen-
tial whon FUCHS was transferring information to GOLD, GOLD also said that in
all these arrangements, an altcrnatc meeting place and time was established for
overy meeting that was arranged for in the futurees This alternate meeting alvays
occurred within two wecks after the originally planned mootinge :

GOLD said JOHN had effected an arrangement vwith him vhereby ‘
JOHN could get in touch with GOLD on an emcrgency basis to arrange for an une
scheduled meeting or to advance the time of a scheduled meetinge This AYTANgO=
ment consisted of JOHN's sending GOLD some theater tickets or tickets to same
affair in New York Citye It did not matter vwhat the tickets were far as long
as they had a date printed on thems The date printed on these tickets would
inficate to GOLD that he was to meet JOHN two or three days, as the cas@ might
be, subsequent to the date printed on the ticketse GOLD said there always was
2 set meeting place and hour for these emergency neotingo, GOLD recalls that
this meeting place was a seifood restaurant samewhere across the street fram the
Broadway stop on the Astoria elevated linee” GOLD recalled that on one occasion
he received two such tickets in an envelope, but they were delivered to his hame
in Philadelphia several days after the time he would have met JOHN had he ree~
ceived the tickets in times GOLD said the street mmbers of his address were
transposed, which delayed delivery of the letter,

GOLD stated he took elaborate precattions prior to any mecting
W th FUCHS, With refercnce to the New York mectings, GOLD would travel by sub-
way in the general direction of the meeting places He would got off the subway
at descrted stops and wait thoare on the platform reading newspapers, allowing
scveral trains to go bye He also would jump on”subway trains just as the doors
were closing 4nd leave them in the same fashione He would then travel in the
opposite @irection from the meeting place, usually by a Qifferent means of trans-
portation, sdch as a bus, strestcar or taxicab, and then, being assurcd he was .
not followed) would go directly to the meeting place, GOLD said there was only
one time that he betame alarmed that he was being followede On this occasion,
afler leavirg FUCHS, he rode the Fifth Avemue bus up Riverside Drive to the end
of the 1liné and then returneds GOLD recalls an incident in one of -his*meetings
with FUCHS, at which time the two went to a small bar on upper Madison Averue
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near 77th Strocte GOLD recalled this was a rainy night and was a time when FUCHS
did not pass information, FUCHS left the bar first and after a short period of
time GOLD left,

In summation, GOLD recalls meeting FUCHS eight timés in the
United States: five times$ in New York City and surrounding boroughs, once in
Cambridge, Massachusetts, and twice in Santa Fe, GOLD récalls he received
information fram FUCHS on two occasions in New York City, on one occasion in
Cambridge, and on two occasions in Santa Fee GOLD stated possibly he might
have had one more meeting in New York City with FUCHS but could not recall
the circumstances and believes he did not receive information from FUCHS at
that time. '
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- IV. SEARCH OF RESIDENCE AT
6823 KINIRED STREET, PHITADELPHIA

-

A, MAY 22, 1950

"~ ° During the initial search of the subject's premises conducted
on May 22, 1950 by Special Agents T. SCOTT LIJLLER, JRe and RICHARD E. ERENNAN,
certain items were found, The items that will be subsequently listed are those
that appeared to give subject HARRY GOLD a great deal of concern:

le A letter from the Pemnsylvania Sugar Cofipany bearing the postmark
of Philadelphia, dated February 8, 1946, and addtressed to lire
HARRY GOLD, 6823 Kendred Street, Philadelphia 2k, Pa. The letter
contained in'this 'envelope was written on white bond paper, 8in x
113" in sizes This letter bore the business letterhead Pennsylvania
Alcohol & Chemical Corporation, Philadelphia 25, Pa. This letter
was dated February 8, 1946 and the contents of the letter, which
was addressed to Dear Mre GOLD, are as follows:

"Dear Mr, GOLD:

We are pleased to advise that with the deduction of %468
made fram your pay due the week ending February 3, 1946,

we have secured full settlement of an original $S00 loan

made to you February 9, 1945,

According to our records this final settlement compleﬁes
any and all contracts made betwecn our good selves,

Sincerely,

Pennsylvania Alcchol & Chemical Corooration

Je A, WEBIN, Cashiert .
GOLD at first stated that he may have borrowed the noney when hg was
considering starting a laboratory, and then quickly changed his story
and sald that he wmas probably just in need of moheye

-2

2, A Pennsylvatia Railrcad timetable for Washington, Philadelphia, -
New England, liontreal, Hell Gate Bridge Routes This timetable
is effective July 29, 1945, This timetable, when opencd to its

-26 =
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full length, has a Table 1 for Washington, Baltimere, Philadelphii,
and Bostone It has a Table 2 for Washington, Baltimore, Philadel-
phia, Hontreal, Québec, Murray Bay, 4nd Ottawa, Table 3 is for
Ottawa, Murray Bay, Quebec, Montreal, Philadelphia, Baltimore, and’
Washingtone Table l is a train schedule for Pittsburgh and Bostons.
There is in addition a table concerning itself with railroad and
Pullman fares via Hell Gate Bridge Routees Thers is also a map of
New England and Eastern Canada via the Hell Gate Bridge Route of
the Pennsylvania Railroads

HARRY GQOLD, when questioned concerning this, first advised that he
may have used this timetable in connection with trips from New York
City to Peckskill, New York, where mg&m, a former enployer of
his, maintained a summer homes On subsequent interviews, HARRY GOLD
advised that he had used’this timetable in connection with a trip -
to Boston, Massachusettsy in an attempt to make contact with FUCHS,

A yellow folder, 3 3/L" x 8 1/2" when folded, and 17 1/4" x

22 1/8n when opaned, Outside of this folded circular are printed

the words "Santa Fe The Capital City Different in the Land of
Enchantment.” Both sides of this circular contain mapse One °*

side contains a Chamber of Commerce map of the City of Santa Fe,

New Mexico, which was compiled April 1940, This side &f the °

folder shéws a complete layoubt of the Santa Fe streets, publie
buildings, churches, hotels, restaurants, and auto courts, On

the reverse side of this pamphlet is a map of the area surrounte

ing Santa Fes On this side ig a notation that it was "compiled ~.--
for Santa Fe Chamber of Cammerce by State Enginecr." This side R
of the folder also scts forth printed information on %circle

trips cut of Santa Fe."
HARRY GOLD, upon being shown this map, replied, "I don't know

how that thing got in therees” Following this, HARRY GOLD admitted
his connection with FUCHS and advised that he had used this map in
connection with his meetings with FUCHS in Santa Fe, '

JUNE 2 and 3, 1950

On Jyne 1, 1950, Federal Judge JAMES P, McGRANERY advised

Special Agent in Charge ARTHUR CORNELIUS, JRe that he had just appointed JOHN
D. M. HAMILION counsel Ior HARRY GOLD, and that HARRY GOLD had agreed to accept
Mro HAITLTON as ‘counsels Upon arrival at Judge JAMES P, McGRANERY's chambers,

1t was ascertained that AUGUSTUS S. BALLARD had been appointed associate counsel
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at the suggestion of Mr. HAMILTONs Special Agent in Charge CORNELIUS Spolke to
Mr, HAMILTON and requested permission from him to interview his client, HARRY
GOLD, on a contimuing basiss Mr, HAMILTON adtvised that RARRY GOLD had expressed
a desire to be interviewed by Agents and that, therefore, he had no objection,
and his pemmission was granteds Permission was also requested of Mr. HAMILTON
to arrange for a search of the GOLD residence at 6823 Kindred Street, Mr.
HAMILTON advised that he would contact JOS LD relative to this permission
and would advise later as t.o whet.her or not emission was grantod,

-

© On June 1, 1950, Mr, JOHN D, HAMILTON, attorney for HARRY GOLD,
contacted Special Agent in Charge ARTHUR CORNELIUS and advised that he had
spoken to JOSEPH GOLD, brother of subject, and JOSEPH stated he had no objeo-
tion to FBI Agentst making a search of his hame, and he would give permission
for the searchy Mre HAMILTON said he had no objection to the search and that
- HARRY GOID had no cobjection eithers
" On the afternoon of June 2, 1950, Special Agents THOHAS F.
CARRIG and ELWOOD A, PETT began the search of the subject?s rosidence,s During
the afternoon hours, JOSEPH GOLD said he was amxdbus that the search be cone
pleted on Saturday, June 3, and that, if possible, additional Agents be sent
to the house to camplete this search. Special Agents ROBERT E. MASTERS, FORREST'
F. BJIRGESS, JOHN E. GALLIVAN, and FRED C. BIRKBY were agsigned to the contimance
of this searchs

*  In connection with the mmercus items located’ by the above~
listed Agents, an analysis of the material recovered has not as yet been Colll
pleted, T

-

C. JUNE 6, 1950

HARRY GOLD hag adv:.sed’ that at a meeting in late August or
early Septamber 1944, his contact, %_Im, gave him an address on West 77¢h ~
Stroet, Manhattan, ncar Broadway, at which address JOHN said FUCHS resided,
GOLD said he went to this address carrying a book entitled "JosSeph and His
Brothers' by THOMAS HANN, On the inside cover of this book %as written -
"Ke FUCHS, 128 West 77th Street." GOLD was to use this book, if’ necessary,
to furnish an apparently legitimate reason for looking for FUCHS, on t.he
theory that he had found the book and was ret.urning it.

’ GOLD has advised that he still had this book in his possession,s
However, he stated that he had used a razor blade in removing the name and address
of FUCHS. _ -
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Specinl Agents FRED C. Y, FORREST F. BURGESS, and
ROBERT E. MASTEKS went to the residence of FEARRY GOLD at 6823 Kindred
Street, and they were admitted to the residence by JOSEPH GOLD. During
the search conducted by the above-nemed Agents, a copy of e book
eceptioned "Joseph the Provider™ by THUMAS MANM, published in 1944 by
ALFRED KNOPF in New York City, was located. Thi book was found om a
bottom shelf of a bcokcase just inside the front door on the right side
of the living room as the dwelling is entered. This bookcase has a
glass front and is kept in a loocked condition. The cebinet wes opened
by JOSEPH GOLD in the presence of Special Agents BIRKBY and BURGESS.
The bouok oaptioned "Joseph the Provider" on the inner front cover et the
top bears marks of what appears to have been a sharp instrumerkt.

Ve ESPIONAGE SUPERIORS

Oon June 2, 1959, HARRY GOLD was shown moving pletures of

SEMEN SEMENOY end Ww taken June 18 and 19, 194%. He
identified SEMENOV snd YAKOVLEV as “SAL" end “JUHN“ respect1vely, his
former Soviet espicnage superiors. _

-PENDING =
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) Special Agents FRED C. BIRKBY, FORREST F. BURGESS, and ROBERT E,
MASTERS went to the residence of HARRY GOLD at 6823 Kindred Street, and they
were admitted to the residen‘tie by JOSEPH GOLDy During the search conducted
by the abowve~named Agents, a'c of a book captioned "Joseph the Providepn
by THOMAS MANN, published in cﬁi by ALFRED KNOFF in New York City, was lociteds’
This book was found on a bottdp shelf of a bookéase just inside the front door
on the right side of the living room as the dwelling is emtered, Thi bookcase
'has a glass front and is kept ih a locked conc_t?tion. The cabinet was opened by
JOSEPH GOLD in the presence of cial .gents BIRKBY and BURGESS, The book '
captioned "Joseph the Provider" §n the inner/front cover at the top bears marks
of what appears to have been a instrument,

PTONLGE SUPERIORS

b in \ 1o A . : »
! GOLD recognizcd SELEN SENTHOV who appﬁ's.rs thercin, as being identical
plonage contact wham he kiéw by

the name of SAM,
o WY |

Pi In this group of individuals@
as\being identical with the individual whom )

E e T

~PEND\ING™
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ADMINISTRATIVE PAGE
) ANCIAL TRANSACTIONS OF HARRY

On June 2, 1950, it was determined that subject HARRY
GOLD had handled the purchase of the residence at 6823 Kindred Street,
Philadelphia, through the Wycming Bank and Trust Company, 5th Street and
Wyoming Avenue, Philadelphia, Pa.

Mr, RUSSELL E. ROBERTS, Treasurer of this bank, advised
on June 2, 1950 that the subject does not have and never had a checking or
savings account at that bank, and the only transaction handled there was
the sale of the subject's house at 6823 Kindred Street. :

Mr. EDMOND C. COOMAN, Title Officer, advised that the
settlement figures for the sale of subject's house appeared on Application
#1052, dated June 13, 1944. He advised that this form reflected the con-
veyance of the property from HARRY N. and SYLVIA GOTTFRIED to HARRY GQLD
of the premises at 6823 Kindred Street. The purchase price of the property
was $6,000 and taxes and water rent for six months totalled $61.02.

In addition, Mr. COOMAN exhibited an affidavit dated
June 13, 1944 which was & sworn statement signed by HARRY GOLD, which states

in part: : CAYS

“HARRY GOLD, the owner of the premises at 6823 Kifidred Street,
Philadelphia, being duly sworn deposss and 8eea that he has -
executed no purchase money obligations affe the said Yo
premises, that deponent is a citizen and bonafide resident of
the United States of America heving resided in this country
continually prior to and since April 8, 1940, and that he is
not employed by any foreign government or corporation.®

This affidevit was notarized by WILLIAM K. BRANDT, Vice President, Wyoming
Bank and Trust Ccmpa:v_.

Mr. COOMAN advised he would have photostatic copies
made of the affidavit and the application for the sale of the house. He. -
sald these photostats would be available on June 6, 1950. On June 6, 1950,
Mr, gcmn advised that he had been uneble to have these photostats made
a8 yet. .

_ The investigation at Wyoming Bank and Trust Company wes
handled by SA ROBERT B, LEONARD. P -

- 30SE
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ADMINISTRATIVE PAGE

‘ Inspector in Charge D. H. STEFHENS, 30th and Market Strects
Post Office, when contacted by SA JOSEPH E. SPIVEY on June 1, 1950, advised that
he had checked the postal savings accounts of the 30th and Market Strects Post
Office and the 9th and Market Strects Post Office, and had located no account
record for HARRY GOLDe _

During a scarch of the premises of subject, information vas ~

developed toncerning an accourt HARRY GOLD maintained in the Provident Savings -
Bank and Tpust Company at Cincimmati, Ohio, The information and details relative
to t.hés ac;ount' have been furnished to Cincinnati by Philadolphia teletype dated
June 6, 1950, : '

IT. OTHER ESPIONAGE ACTIVITIES

-

On'June 2, 1950, HARRY GOLD preparcd signed statements concerne
ing THOMAS %%BIACKs ALFREDKSIACK, who GOLD Saye is idemtical with unihown'
American #2, wae BURTIN, etc.; and an unknown American #5, Albuquerque, New
Mexicoe Information received fram GOLD concerning these individuals is being
reported to the intercsted offices in their respective files. ..

- On June 4,1950, HARRY GOLD edvised that unknown Amecricans #1
#3 and #l were only figments of his imagination and were not contacts .. °
of his in espionage matters, _ o

- The information relative to GOLD!s ecspionage activities wags
taken by SAs T. SCOTT MILLER and RICHARD E. BRENNAN,

III. MISCELL\NBOUS

' Mr, H. J. WAITERS, of the Legal Department, Bcll Telephone
Company, was served a subpoena in connection with the toll tickets of HARRY
GOLDs Mr, H. J. WALTERS advised that he had records from October 26, 1949 -
up to and including Uay 2L, 1950, concérning telephone mumber PIlgrim S5-8492;
which was listed to subject HARRY QOLD, Mr, WALTERS advised that during this_
period, thore was no record of any toll calls made, nor was there any record
of HARRY GOLD's having been billed for long distance calls during that periode

-
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LEADS
THE PHILADELPHIA OFFICE

AT PHILADELPHIA, PA,

Will continue to interview HARRY GOLD until all in-
" formation in his possession 1s obtained.

Will contimie to set out leads by teletype to the
interested offices as they develop in this matter.

%

Report of Special Agent ROBERT G. JENSEN dated
liay 31, 1950 at Philadelphia, Pennsylvania,




